



الجمعية العامة الـ 140 للاتحاد البرلماني الدولي الدوحة (قطر)، 6 – 10 نيسان/أبريل 2019



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

الجمعية العامة
البند 2

A/140/2-P.6
7 نيسان/أبريل 2019

النظر في طلب إدراج بند طارئ في جدول أعمال الجمعية العامة

طلب إدراج بند طارئ

في جدول أعمال الجمعية العامة الـ 140 للاتحاد البرلماني الدولي
مُقدم من وفود اندونيسيا، ودولة الكويت، والمملكة المغربية، وتركيا

في 7 نيسان/أبريل 2019، تلقت رئيسة الاتحاد البرلماني الدولي من وفود اندونيسيا، ودولة الكويت، والمملكة المغربية، وتركيا، طلباً ووثائق مرفقة لإدراج بند طارئ في جدول أعمال الجمعية العامة الـ 140 بعنوان:

"توفير الحماية الدولية للشعب الفلسطيني، ورفض السلطة الإسرائيلية على مرتفعات الجولان المحتلة، وتعزيز قيم التعايش السلمي بين الشعوب والأديان ومكافحة جميع أشكال العنصرية والتعصب"

وسيجد المندوبون في الجمعية العامة الـ 140 مرفقاً نص المذكرة التفسيرية (المرفق الأول)، ومشروع قرار (المرفق الثاني) دعماً له.

وسَيُطلب من الجمعية العامة الـ 140 أن تتخذ قراراً بشأن طلب وفود اندونيسيا، ودولة الكويت، والمملكة المغربية، وتركيا يوم الأحد، 7 نيسان/أبريل 2019.

وبموجب أحكام القاعدة 11 (الفقرة 1) من لوائح الجمعية العامة، يجوز لأي عضو في الاتحاد البرلماني الدولي أن يطلب إدراج بند طارئ في جدول أعمال الجمعية. ويجب أن يرفق هذا الطلب بمذكرة تفسيرية موجزة ومشروع قرار يحدد بوضوح نطاق الموضوع الذي يشملته الطلب. وتقوم أمانة الاتحاد البرلماني الدولي بإبلاغ جميع الأعضاء بهذا الطلب وبأي وثائق من هذا القبيل على الفور.



إضافة إلى ذلك، تنص القاعدة 11 (الفقرة 2) من لوائح الجمعية العامة على ما يلي:

- (أ) يجب أن يتناول طلب إدراج بند طارئ حالة دولية هامة حدثت مؤخراً تستلزم اتخاذ إجراء عاجل من جانب المجتمع الدولي، والتي يكون من المناسب أن يعرب الاتحاد البرلماني الدولي عن رأيه وحشد الاستجابة البرلمانية. ولقبول مثل هذا الطلب ينبغي أن يحصل على ثلاثي الأصوات المشاركة في التصويت؛
- (ب) لا يجوز للجمعية أن تدرج في جدول أعمالها سوى بند طارئ واحد، وفي حال حصول عدة طلبات على الأغلبية المطلوبة، يقبل الطلب الذي يحصل على أكبر عدد من الأصوات الإيجابية؛
- (ج) يجوز لمقدمي طلبين أو أكثر لإدراج بند طارئ ضمّ مقترحاتهم في طلب واحد، إذا كانت المقترحات الأساسية، تنصبّ على الموضوع نفسه؛
- (د) لا يجوز أن يدرج في مشروع القرار، المتعلق بالبند الطارئ، موضوع مقترح بعد أن يسحبه مقدموه، أو إذا رفضته الجمعية، ما لم تكن هناك إشارة واضحة له في الطلب وفي عنوان الموضوع الذي أقرته الجمعية.



المرفق 1

الأصل: الإنجليزية

توفير الحماية الدولية للشعب الفلسطيني، ورفض السلطة الإسرائيلية على مرتفعات الجولان المحتلة، وتعزيز قيم التعايش السلمي بين الشعوب والأديان ومكافحة جميع أشكال العنصرية والتعصب

مذكرة تفسيرية مقدمة من وفود اندونيسيا، ودولة الكويت، والمملكة المغربية، وتركيا

منذ أكثر من خمسين عاماً، ونحن ندعو إلى حماية الفلسطينيين وكذلك الوقف الفوري لأعمال العنف التي تقوم بها إسرائيل. وما يزال الشعب الفلسطيني مقموعاً؛ حيث يتعرض لمختلف الهجمات والجرائم وانتهاكات حقوق الإنسان، بالإضافة إلى الغارات المستمرة والاعتقالات غير القانونية التي تتعارض بشكل صارخ ومتعمد مع جميع القوانين الدولية والإنسانية وسط صمت وفشل دوليين متعمدين.

ومنذ بداية الحصار الذي تفرضه إسرائيل، تعاني فلسطين، ولا سيما قطاع غزة، من جولات متتالية من الأعمال العدائية، بما في ذلك العنف الذي استخدمته قوات الاحتلال الإسرائيلي ضد المتظاهرين الفلسطينيين المسلمين. وبالإضافة إلى الخسائر في الأرواح والمعيشة، فقد كان الدمار الشامل الذي طال المنازل والبنية التحتية الأساسية عواقب إنسانية واقتصادية مدمرة، وما يزال العديد من الفلسطينيين، وخاصة سكان غزة، يكافحون من أجل التعافي منه.

ومنذ العام 1981، حاولت إسرائيل بطرق مختلفة فرض قوانينها وسلطتها وإدارتها على مرتفعات الجولان، إلا أن هذه الجهود تم قبولها بالرفض والإدانة الدوليين نتيجةً لقرار مجلس الأمن رقم 497 للعام 1981. وإذ ندين قرار الاعتراف بالقدس الشرقية كعاصمة لإسرائيل، فإننا نجدد اليوم مشاعرنا بالغضب تجاه القرار الجديد بالاعتراف بسلطة إسرائيل على مرتفعات الجولان السورية.

وإنه لمن الضروري أن ترتفع أصواتنا كبرلمانيين لندعو العالم بأسره إلى تعزيز الوجود الدولي من خلال الأمم المتحدة وهيئاتها لتوفير الحماية الدولية اللازمة للشعب الفلسطيني على جميع المستويات السياسية والاقتصادية والديموغرافية. كما ندعو إلى حماية التراث التاريخي الذي تعرض للخطر بسبب سياسة الاستيطان الإسرائيلية.

بالإضافة إلى ذلك، فإن هناك حاجة ملحة لعمل برلماني عالمي متضافر يتمثل بالتصدي للظهور المتسارع والمقلق للعنصرية والتعصب ورهاب الإسلام ورهاب الأجانب في جميع أنحاء العالم. فالقلق يتزايد داخل المجتمع الدولي بشكل مضطرد مع تزايد عدد الناس الذين يقعون ضحيةً لمختلف أشكال العنصرية على أساس خلفياتهم الدينية و/أو العرقية.

وإنه لمن الضروري مناقشة تعزيز التفاهم والتسامح والاحترام في الأمور المتعلقة بحرية الدين أو المعتقد، وقد أصبح من الواضح الآن أن الكراهية المتعصبة أو الخوف أو التعصب تجاه الإسلام والمسلمين إنما يؤدي في كثير من الأحيان إلى التمييز ضد المسلمين الذين يعيشون في أجزاء كثيرة من العالم أو تهميشهم أو قمعهم. ومن الأمثلة على ذلك، الهجوم الإرهابي الذي وقع في كرايستشيرش، نيوزيلندا، في 15 آذار/ مارس 2019، والذي ذكرنا بمرارة بأن العنصرية ورهاب الأجانب والرهاب الديني إنما هي كراهية دموية ومميتة.

وإنه لمن دواعي القلق الشديد أن خطاب رهاب الإسلام قد أصبح أكثر وضوحاً. فالعنصرية والتمييز والاستثناء والإقصاء والتهميش على أي أساس كان إنما يهدد بشدة السلام والازدهار واستقرار المجتمعات والأنظمة الدولية. ولذلك، يتعين على الدول المحبة للسلام أن تضمن تعزيز مبدأ المساواة في المعاملة بين الأشخاص والدفاع عنهم بغض النظر عن الأصل العرقي أو الديني أو الإثني.

بناءً على ما تقدم، نطلب منكم التفضل بإدراج هذا البند في جدول أعمال الجمعية الـ 140 للاتحاد البرلماني الدولي.



المرفق 2

الأصل: الإنجليزية

توفير الحماية الدولية للشعب الفلسطيني، ورفض السلطة الإسرائيلية على مرتفعات الجولان المحتلة، وتعزيز قيم التعايش السلمي بين الشعوب والأديان ومكافحة جميع أشكال العنصرية والتعصب

مشروع قرار مقدم من وفود اندونيسيا، ودولة الكويت، والمملكة المغربية، وتركيا

إن الجمعية العامة الـ 140 للاتحاد البرلماني الدولي،

- (1) إذ تأخذ في الحسبان المبادئ الواردة في الصكوك الأساسية للأمم المتحدة المتعلقة بحقوق الإنسان، ولا سيما الإعلان العالمي لحقوق الإنسان والاتفاقية الدولية للقضاء على جميع أشكال التمييز العنصري،
- (2) وإذ تنظر إلى أن أحد المبادئ الأساسية لميثاق الأمم المتحدة هو مبدأ الكرامة والمساواة المتأصلين في جميع أبناء بني البشر، وأن جميع الدول الأعضاء في الأمم المتحدة تعهدت باتخاذ إجراءات مشتركة ومنفصلة لتعزيز وتشجيع الاحترام العالمي لحقوق الإنسان والحريات الأساسية للجميع ومراعاتها من دون تمييز بين عرق أو جنس أو لغة أو دين،
- (3) وإذ تؤكد مجدداً على قرار مجلس حقوق الإنسان التابع للأمم المتحدة رقم 18/16 بشأن مكافحة التعصب والقوالب النمطية السلبية والوصم والتمييز والتحريض على العنف والعنف ضد الأشخاص على أساس الدين أو المعتقد، ولقد تم تبنيه بتوافق تاريخي جمع وجهات نظر متباينة حول القضاء على التمييز الديني والتعصب،
- (4) وإذ تؤكد على أن الإعلان العالمي لحقوق الإنسان والعهدين الدوليين الخاصين بحقوق الإنسان يناديان بمبادئ الحق في حرية الفكر أو الضمير أو الدين أو المعتقد والتي تتضمن أيضاً حرية المرء، سواء بصورة فردية أو مجتمعية مع الآخرين وفي السر أو العلن، إظهار دينه أو معتقده من خلال العبادة والشعائر والممارسة والتدريس،
- (5) وإذ تشير إلى أن تجاهل حقوق الإنسان والحريات الأساسية وانتهاكها، لا سيما الحق في حرية الفكر والوجدان والدين أو أي معتقد، قد أوجد بصورة مباشرة أو غير مباشرة الحروب والصراعات والمعاناة الشديدة للبشرية،



- (6) *وإذ تنظر إلى أن الدين أو المعتقد لأي شخص يجاهر بأحدهما، إنما يعدّ أحد العناصر الأساسية في تصوره/تصورها للحياة وأنه يجب احترام وضمّان حرية الدين أو المعتقد بالكامل،*
- (7) *وإذ تلاحظ بقلق بالغ أن الهجمات الإرهابية على المجتمعات الإسلامية في جميع أنحاء العالم قد وصلت إلى مستويات غير مسبوقة وأن العالم يشهد تصاعداً مقلقاً في العنصرية والتعصب ورهاب الإسلام ورهاب الأجانب لعدة سنوات،*
- (8) *وإذ تأخذ في اعتبارها أن رهاب الإسلام هو شكل محدد من أشكال العنصرية التي تشير إلى أعمال العنف والتمييز وخطاب الكراهية التي تؤدي إلى إقصاء المسلمين وتجريدهم من إنسانيتهم وكل من ينظر إليهم على هذا النحو،*
- (9) *وإذ تعرب عن أسفها العميق أن أكثر من 50 عاماً قد مرت منذ بدء الاحتلال الإسرائيلي، مؤكدةً على الضرورة الملحة لاستعادة أفق سياسي يفضي إلى تسريع مفاوضات بناءة تهدف إلى إبرام اتفاق سلام من شأنه أن يضع نهاية للاحتلال الإسرائيلي الذي يعود إلى العام 1967، وحل جميع مسائل الوضع النهائي الأساسية، من دون استثناء، من أجل التوصل إلى تسوية سلمية وعادلة ودائمة وشاملة تؤدي إلى إنشاء دولة فلسطينية قابلة للحياة ومستقلة وذات سيادة، عاصمتها القدس الشرقية،*
- (10) *وإذ تؤكد أن الاتفاقات الإسرائيلية الفلسطينية المبرمة في إطار عملية السلام في الشرق الأوسط، وتنفيذ خارطة الطريق الرباعية للتوصل إلى حل الدولتين الدائم للنزاع الإسرائيلي الفلسطيني، يجب احترامها وتنفيذها بالكامل،*
- (11) *وإذ يساورها بالغ القلق إزاء التوترات وأعمال العنف التي تم ملاحظتها مؤخراً في جميع أنحاء الأرض الفلسطينية المحتلة، بما فيها القدس الشرقية،*
- (12) *وإذ تؤكد مجدداً على دعمها لحقوق الشعب الفلسطيني في مقاومته وكفاحه المشروع لتحرير نفسه من الاحتلال الإسرائيلي واستعادة جميع حقوقه في العودة وإنشاء دولة ذات سيادة وعاصمتها القدس على أساس حدود 4 حزيران/يونيو 1967،*
- (13) *ولذلك واقتناعاً منها بالحاجة إلى وجود إرادة سياسية أقوى من جانب صانعي القرار لضمان الحماية الدولية للشعب الفلسطيني، ورفض السلطة الإسرائيلية على مرتفعات الجولان المحتلة، وتعزيز قيم التعايش السلمي بين الشعوب والأديان، ومكافحة جميع أشكال العنصرية والتعصب،*
- (14) *وإذ تلاحظ أنه تماشياً مع روح عدم إغفال أحد في خطة أهداف التنمية المستدامة للعام 2030، فإن الأقليات ينبغي أن تعيش بسلام ويحق لها على قدم المساواة بالمشاركة في تحقيق أهداف التنمية المستدامة،*



1. تعرب عن تضامنها مع جميع ضحايا العنصرية والتمييز والإقصاء وجرائم الكراهية، وتلك الدول التي كان عليها أن تواجه رعب الإرهاب؛
2. تؤكد أهمية التعايش بين الشعوب والأديان كعامل يسهم في السلام والازدهار والأمن الدوليين؛
3. تهيب بالدول أن تعمل فوراً على وضع حد للعنصرية وضمان المساواة والكرامة، وتحقيق أحكام الاتفاقية الدولية للقضاء على جميع أشكال التمييز العنصري؛
4. تحذر أنه يجب على المجتمع الدولي والسلطات الوطنية عدم التقليل من مخاطر العنصرية، أو نسيان دروس التاريخ؛
5. تدين الهجوم الإرهابي الشنيع الذي وقع في مسجد النور ومسجد لينوود في كرايستشيرش، نيوزيلندا، في 15 آذار/ مارس 2019، والذي أسفر عن مقتل 50 شخصاً وجرح العديد منهم،
6. تدعو إلى تشجيع تبادل الآراء بين الجماعات التي تقع ضحية للعنصرية أو الإرهاب أو أهداف خطاب الكراهية بهدف تعزيز العلاقات الاجتماعية وتعزيز التضامن بين المجتمعات المحلية ومكافحة جميع أشكال التمييز؛
7. تهيب بالمجتمع البرلماني العالمي أن يضمن أن الإطار القانوني بشأن خطاب الكراهية وجرائم الكراهية يشمل أوسع مجموعة ممكنة من الأسباب للتصدي للتمييز ويدعم جميع الخطوات القانونية والسياسية على الصعيدين الوطني والدولي لتحقيق هذه الغاية؛
8. تدعو كذلك جميع أعضاء الاتحاد البرلماني الدولي إلى الاعتراف بأن 15 آذار/مارس هو اليوم الدولي للتضامن ضد رهاب الإسلام؛
9. تؤكد تضامنها مع شعب فلسطين، والوقوف إلى جانبه في الدفاع عن قضيته العادلة وحقوقه القانونية التي تضمنها قرارات الشرعية الدولية؛
10. تدعو إلى تعزيز مسؤوليات الأمم المتحدة، ولا سيما مجلس الأمن، حتى تؤدي دوراً فعالاً في ضمان احترام حقوق الإنسان الدولية والقانون الإنساني الدولي، وبالتالي المساهمة في حماية الشعب الفلسطيني الشقيق؛
11. تحث بقوة البرلمانات الأعضاء في الاتحاد البرلماني الدولي على مواصلة الضغط على حكوماتهم لتقديم مساعدة طارئة للشعب الفلسطيني من أجل تخفيف الأزمة المالية والوضع الاجتماعي والاقتصادي والإنساني المريع، لا سيما في قطاع غزة؛
12. تؤكد مجدداً على الحاجة الملحة إلى فتح الحدود في قطاع غزة على الفور وبشكل دائم من أجل تقديم المساعدات الإنسانية والسلع وفقاً للقانون الدولي؛



13. تؤكد ضرورة ضمان سلامة المواطنين الفلسطينيين وحميتهم في الأراضي المحتلة، بما في ذلك، على سبيل المثال لا الحصر قطاع غزة، عن طريق إرسال مهمة حماية دولية، بالإضافة إلى الرفع الكامل لجميع القيود والحظر المفروض على السفر والوصول إلى قطاع غزة، والتي يفرضها المحتل الإسرائيلي؛
14. وتحث جميع البرلمانات على اتخاذ التدابير اللازمة للقضاء على التعصب والعنصرية بجميع أشكالها ومظاهرها ومنع ومكافحة التمييز على أساس الدين أو المعتقد؛
15. وتحث منصة وسائل التواصل الاجتماعية على تعزيز الجهود لاتخاذ تدابير فعالة في مكافحة خطاب الكراهية والإجراءات المتعلقة برهاب الأجانب والتعصب ورهاب الإسلام من دون تقويض حرية الكلام والتعبير.
16. وتحث أيضاً جميع الدول على ضمان أن جميع الموظفين العموميين، بمن فيهم أعضاء هيئات إنفاذ القانون ومكتب الهجرة والعسكريين وموظفي الخدمة المدنية والمعلمين، في سياق واجباتهم الرسمية، احترام جميع المناطق والمعتقدات وعدم التمييز ضد الأشخاص ذوي الرموز الدينية على أساس دينهم/معتقدهم، وضمان توفير جميع أنواع التعليم أو التدريب الضروري والملائم.





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

140th IPU Assembly



Doha (Qatar), 6 – 10 April 2019

Assembly
Item 2

A/140/2-P.6
7 April 2019

Consideration of requests for the inclusion of an emergency item in the Assembly agenda

Request for the inclusion of an emergency item in the agenda of the 140th Assembly of the Inter-Parliamentary Union submitted by the delegations of Indonesia, Kuwait, Morocco and Turkey

On 7 April 2019, the IPU President received from the delegations of Indonesia, Kuwait, Morocco and Turkey a request and accompanying documents for the inclusion in the agenda of the 140th Assembly of an emergency item entitled:

"Ensuring international protection of Palestinian people, rejecting Israeli authority over the occupied Golan Heights, promoting the values of peaceful coexistence among people and religions and combatting all forms of racism and intolerance".

Delegates to the 140th Assembly will find attached the text of the explanatory memorandum ([Annex I](#)) and a draft resolution ([Annex II](#)) in support thereof.

The 140th Assembly will be required to take a decision on the request of the delegations of Indonesia, Kuwait, Morocco and Turkey on Sunday, 7 April 2019.

Under the terms of Assembly Rule 11.1, any Member of the IPU may request the inclusion of an emergency item in the Assembly agenda. Such a request must be accompanied by a brief explanatory memorandum and a draft resolution which clearly define the scope of the subject covered by the request. The IPU Secretariat shall communicate the request and any such documents immediately to all Members.

Furthermore, Assembly Rule 11.2 stipulates that:

- (a) A request for the inclusion of an emergency item must relate to a recent major situation of international concern on which urgent action by the international community is required and on which it is appropriate for the IPU to express its opinion and mobilize a parliamentary response. Such a request must receive a two-thirds majority of the votes cast in order to be accepted.
- (b) The Assembly may place only one emergency item on its agenda. Should several requests obtain the requisite majority, the one having received the largest number of positive votes shall be accepted.
- (c) The authors of two or more requests for the inclusion of an emergency item may combine their proposals to present a joint one, provided that each of the original proposals relates to the same subject.
- (d) The subject of a proposal that has been withdrawn by its authors or rejected by the Assembly cannot be included in the draft resolution submitted on the emergency item, unless it is clearly referred to in the request and title of the subject adopted by the Assembly.

ENSURING INTERNATIONAL PROTECTION OF PALESTINIAN PEOPLE, REJECTING ISRAELI AUTHORITY OVER THE OCCUPIED GOLAN HEIGHTS, PROMOTING THE VALUES OF PEACEFUL COEXISTENCE AMONG PEOPLE AND RELIGIONS AND COMBATting ALL FORMS OF RACISM AND INTOLERANCE

Explanatory memorandum submitted by the delegations of Indonesia, Kuwait, Morocco and Turkey

For more than fifty years we are calling for the protection of Palestinians as well as for an immediate halt to the violent acts carried out by Israel. The Palestinian people are still being oppressed; they are subjected to various attacks, crimes and human rights violations, in addition to constant raids and unlawful arrests which blatantly and purposefully contradict all international and humanitarian laws amidst deliberate international silence and failure.

Since the beginning of the blockade imposed by Israel, Palestine and in particular the Gaza Strip, have endured successive rounds of hostilities, including violence by Israeli occupation forces against peaceful Palestinian protesters. In addition to the loss of lives and livelihoods, the extensive destruction of homes and basic infrastructure has had devastating humanitarian and economic consequences, from which many Palestinians, and especially Gazans, are still struggling to recover.

Since 1981, Israel has also tried in various ways to impose its laws, authority and administration on the Golan Heights. However, these efforts have been met with international rejection and condemnation resulting from the UN Security Council Resolution No. 497 of 1981. As we condemned the decision to recognise East Jerusalem as the capital of Israel, today we renew our feelings of outrage at the new decision to recognize Israel's authority on the Syrian Golan Heights.

It is imperative that our voices rise as parliamentarians and we call upon the world at large to strengthen the international presence through the United Nations and its bodies to provide the necessary international protection for the Palestinian people at all political, economic and demographic levels. We, as well, call for the protection of the historic heritage that has been jeopardized by the Israeli settlement policy.

In addition, there is an urgent need for concerted global parliamentary action to address the dramatic and disturbing rise of racism, intolerance, Islamophobia and xenophobia across the world. Concern within the international community is steadily increasing as more and more people become victims of various forms of racism on the grounds of their religious and/or ethnic background.

It is beyond discussion that it is essential to promote understanding, tolerance and respect in matters relating to freedom of religion or belief, it is now evident that bigoted hatred, fear or prejudice towards Islam and Muslims is more frequently resulting in discrimination, marginalization or oppression of Muslims living in many parts of the world. A case in point is the terrorist attack that took place in Christchurch, New Zealand, on 15 March 2019, which bitterly reminded us that racism, xenophobia and religious hatred are bloody and deadly.

It is of great concern that Islamophobic rhetoric is becoming more evident. Racism, discrimination, singling out, exclusion and marginalization on any grounds severely threaten peace, prosperity and the stability of societies and international systems. Therefore, peace-loving nations have to ensure the promotion and defence of the principle of equal treatment between persons irrespective of racial, religious or ethnic origin.

Based on the aforementioned, we kindly request the inclusion of this item in the agenda of the 140th Assembly of the IPU.

ENSURING INTERNATIONAL PROTECTION OF PALESTINIAN PEOPLE, REJECTING ISRAELI AUTHORITY OVER THE OCCUPIED GOLAN HEIGHTS, PROMOTING THE VALUES OF PEACEFUL COEXISTENCE AMONG PEOPLE AND RELIGIONS AND COMBATTING ALL FORMS OF RACISM AND INTOLERANCE

Draft resolution submitted by the delegations of INDONESIA, KUWAIT, MOROCCO AND TURKEY

The 140th Assembly of the Inter-Parliamentary Union,

- (1) *Taking into account* the principles embodied in the basic instruments of the United Nations concerning human rights, in particular the Universal Declaration of Human Rights and the International Convention on the Elimination of All Forms of Racial Discrimination,
- (2) *Considering* that one of the basic principles of the Charter of the United Nations is that of the dignity and equality inherent in all human beings, and that all United Nations Member States have pledged themselves to take joint and separate action to promote and encourage universal respect for and observance of human rights and fundamental freedoms for all, without distinguishing between race, sex, language or religion,
- (3) *Reaffirming* UN Human Rights Council Resolution 16/18, *Combating intolerance, negative stereotyping and stigmatization of, and discrimination, incitement to violence and violence against, persons based on religion or belief*, which was adopted by a historic consensus that brought together divergent views on eliminating religious discrimination and intolerance,
- (4) *Stressing* that the Universal Declaration of Human Rights and the International Covenants on Human Rights proclaim the principles of the right to freedom of thought, conscience, religion or belief, which also includes the freedom, either individually or in community with others and in public or private, to manifest one's religion or belief through worship, observance, practice and teaching,
- (5) *Recalling* that the disregard and infringement of human rights and fundamental freedoms, in particular the right to freedom of thought, conscience, religion or whatever belief, have brought, directly or indirectly, wars, conflicts and great suffering to mankind,
- (6) *Considering* that religion or belief, for anyone who professes either, is one of the fundamental elements in his/her conception of life and that freedom of religion or belief should be fully respected and guaranteed,
- (7) *Noting with grave concern* that terrorist attacks against Muslim communities across the world have reached unprecedented levels and that the world has been witnessing a disturbing rise in racism, intolerance, Islamophobia and xenophobia for some years,
- (8) *Bearing in mind* that Islamophobia is a specific form of racism that refers to acts of violence, discrimination and hate speech leading to the exclusion and dehumanization of Muslims and all those perceived as such,
- (9) *Expressing* its deep regret that more than 50 years have passed since the start of the Israeli occupation and stressing the urgency of restoring a political horizon conducive to accelerating constructive negotiations aimed at concluding a peace agreement that will bring the Israeli occupation dating from 1967 to a complete end, and at resolving all fundamental final-status questions, without exception, in order to reach a peaceful, just, lasting and comprehensive settlement leading to the creation of a viable, independent and sovereign Palestinian State, with East Jerusalem as its capital,
- (10) *Emphasizing* that Israeli-Palestinian agreements concluded under the Middle East Peace Process, and the Quartet Road Map to a Permanent Two-State Solution to the Israeli-Palestinian Conflict, must be fully respected and implemented,
- (11) *Deeply concerned* about the tensions and acts of violence recently observed throughout the Occupied Palestinian Territory, including East Jerusalem,

(12) *Reiterating* its support for the rights of the Palestinian people in their resistance and their legitimate struggle to liberate themselves from the Israeli occupation and to regain all their rights to return and to establish a sovereign nation state with Jerusalem as its capital based on the borders of 4 June 1967,

(13) *Convinced*, therefore, of the need for stronger political will from decision makers to ensure international protection of Palestinian people, reject the Israeli authority over the occupied Golan Heights, promote the values of peaceful coexistence among people and religions, combat all forms of racism and intolerance,

(14) *Noting that* in line with the spirit of *no one left behind* within the 2030 Agenda for Sustainable Development, minorities should live peacefully and are equally entitled to participate in achieving Sustainable Development Goals (SDGs).

1. *Expresses* solidarity with all the victims of racism, discrimination, exclusion and hate crimes, and those nations that have had to face the horror of terrorism;
2. *Underscores* the importance of co-existence of peoples and religions as a contributing factor to international peace, prosperity and security;
3. *Calls upon* States to act immediately to end racism, ensure equality and dignity, and realize the provisions of the International Convention on the Elimination of All Forms of Racial Discrimination;
4. *Warns* that the international community and national authorities must not underestimate the dangers of racism, or forget the lessons of history;
5. *Condemns* the heinous terrorist attack that took place at Al Noor Mosque and Linwood Mosque in Christchurch, New Zealand, on 15 March 2019, which resulted in 50 people being killed and many wounded,
6. *Calls for* the encouragement of exchanges between groups which are the victims of racism, terrorism or the targets of hate speech with the aim of consolidating social ties and promoting inter-community solidarity and the fight against all forms of discrimination;
7. *Calls upon* the global parliamentary community to ensure that the legal framework on hate speech and hate crime includes the broadest possible range of grounds for tackling discrimination and supports all legal and political steps at the national and international levels to this end;
8. *Further calls upon* all IPU Members to recognize 15 March as the International Day of Solidarity Against Islamophobia;
9. *Reaffirms* its solidarity with the people of Palestine, standing alongside them in defending their just cause and their lawful rights that were guaranteed by the resolutions of international legitimacy;
10. *Calls for* the strengthening of the responsibilities of the United Nations, especially the Security Council, in order for it to play an effective role in guaranteeing respect of international human rights and International Humanitarian Law, thus contributing to the protection of the brotherly Palestinian people,
11. *Strongly urges* Member Parliaments of the Inter-Parliamentary Union to continue to lobby their respective governments to provide emergency assistance to the Palestinian people in order to alleviate the financial crisis and the dire socioeconomic and humanitarian situation, particularly in the Gaza Strip;
12. *Reaffirms* the pressing need to open the borders in the Gaza Strip immediately and permanently in order to provide humanitarian aid and goods in accordance with international law;
13. *Emphasizes* the necessity to guarantee the safety and protection of the Palestinian citizens in the occupied lands, including but not limited to the Gaza Strip, by sending an international protection mission, in addition to the complete lifting of all bans and restrictions on traveling and on reaching the Gaza Strip which are being enforced by the Israeli occupier;

14. *Urges* all parliaments to adopt necessary measures for the elimination of intolerance and racism in all their forms and manifestations and to prevent and combat discrimination on the grounds of religion or belief;
15. *Also urges* the social media platform to enhance efforts to take effective measures in combating hate speech and action related to xenophobia, intolerance and Islamophobia without undermining the freedom of speech and expression;
16. *Further urges* all states to ensure that all public officials including members of law enforcement bodies, immigration office, the military, civil servants, and teachers, in the course of their official duties, respect all religions and beliefs and not to discriminate against persons with religious symbols on the grounds of their religion/belief, and that all necessary and appropriate education or training is provided.